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 تا تمام اصول 
 حقوق بشر را نپذیریم، 

راه به جایی نمی بریم
آیت الله سید مصطفی محقق داماد در همایش ملی 
رفع خشــونت علیه زنان در دانشگاه شهید بهشتی 
با بیــان اینکه علل و جهات خشــونت علیه زنان را 
بایــد در دو دســته عملی و نظری مــورد بحث قرار 
داد، اظهار کرد:   مــا در جامعه ای زندگی می کنیم 
کــه اخلاق در آن رو به انحطاط اســت و در رفتار با 
زنان که یکی از شــئون رفتاری ماســت، متاسفانه 
نیز این چنین اســت. ملت ایران که افتخار می کند 
ملتی مسلمان و تحت تربیت اسلامی است و در روز 
چندین بار خدا را به مهربانی می خواند، چرا نســبت 
به دیگران خشــن رفتار می کند و دیگری را تحمل 
نمی کند؟ متاســفانه باید گفت که تحمل نه تنها در 
مورد زنــان بلکه در مورد مردان نیــز وجود ندارد و 

مهربانی در جامعه از بین رفته است.  
 ایــن حقوقدان با بیــان اینکه ما بنــده خدای ارحم 
الراحمین هستیم، ابراز کرد: متاسفانه این رحمانیت 
در رفتار ما اثر نکرده اســت. وقتــی صفحه حوادث 
گاه به گریه می افتیم.  روزنامــه را می خوانیم ناخــودآ
سخت است شــنیدن داســتان هایی که در آن نقل 
می شــود. به طــور مثال چندی پیش یــک نفر تمام 
اعضای همســر خانواده خود را جلوی چشمان او به 
قتل رساند و به همسر خود گفت تو را زنده می گذارم 

تا مجازات شوی.  

به عنوان یک معمر شرمنده ام که 
نتوانسته ایم جامعه را اخلاقی کنیم 

 این اســتاد دانشگاه با اشــاره به بعد عملی مبارزه با 
خشــونت علیه زنان گفت:  من به عنوان یک معمر و 
روحانی شرمنده ام که نتوانسته ایم جامعه را اخلاقی 
کنیم. هدف دین اخلاق اســت. ما نتوانستیم این را 
آموزش دهیم. آموزش و پرورش، دانشگاه ها و همه 
ما باید ســرافکنده باشیم. باید بسیج شویم تا اخلاق 

را نجات دهیم.  
او دربــاره بعد نظری مبارزه با خشــونت علیه زنان 
گفــت: خشــونت علیــه زنــان از مباحــث حقوق 
بشــری اســت. تا جامعه ما و مدیران آن از صمیم 
قلب حقوق بشــر را نپذیرفته باشند ما راه به جایی 
نمی بریــم. همه مــا باید تمام اصول حقوق بشــر 
را بپذیریــم تا وقتی که در کشــور اجتهــاد مبتنی 
بر کرامت بشــری و عدالت وجود نداشــته باشد، 

مشکلات ما حل نخواهد شد.  
 این حقوقدان کرامت بشــری و عدالــت را در راس 
امور دانســت و اظهار کرد: امروزه فلاســفه حقوق 
بشــر، کانت را پدر حقوق بشــر می دانند که این یک 
واقعیــت و امر صحیحی اســت در حالیکه من ادعا 
می کنــم یک کلمــه در آثار این فیلســوف از مباحث 
حقوق بشــری دیده نمی شود اما چه طور است که او 
را پدر حقوق بشر می دانند. در پاسخ به این چرایی باید 
گفت کانت، کرامت بشری را مطرح کرده که اساس 

حقوق بشر است.  
محقق داماد با اشــاره به وضــع فعلی جامعه گفت: 
خداوندا ما کفران نعمت تو را کرده ایم و به عنوان یک 
انسان مســلمان که حقوق بشر در فطرت ما است، 

نتوانسته ایم با آن پیوندی برقرار کنیم.  
این استاد دانشگاه با اشاره به جایگاه خانواده در مبارزه 
با خشونت علیه زنان گفت: خانواده چیزی نیست که 
بتوان آن را با قانون اداره کرد. دیوار دژ خانواده آنقدر 
بلند اســت که قانون در آن نفوذ نمی کند اما عاطفه، 
عشــق و اخلاق در آن کارگر است. ما باید به اخلاق 
جامعه بپردازیم. قانون آخرین راهکار اســت. آنچه 

نقش اساسی را بازی می کند، عشق است.

آمادگی دولت برای پاسخ به اتهامات زنجانی
قوه قضاییه به سوال هایی که در اذهان عمومی پیش آمده پاسخ دهد

در حالی که روز گذشته صادق لاریجانی از عملکرد دولت به دلیل عدم همکاری 
با قــوه قضاییه درمورد پرونده زنجانی شــکایت کرد، ســخنگوی دولت امروز 
گفت که همواره با دســتگاه قضا همکاری کــرده و خواهد کرد. وی همچنین 
درخصوص اتهام زنجانی مبنی کمک به ســتاد انتخاباتــی روحانی از آمادگی 
دولت برای پاسخگویی به این اتهام ها خبر داد. محمدباقر نوبخت سخنگوی 
دولت در نشســت خبری خود در پاســخ به پرسشی درباره اظهارات روز گذشته 
رئیــس قوه قضائیه در خصوص کم کاری دولت دربــاره پرونده بابک زنجانی، 
گفت: ابتدا لازم اســت از قوه قضائیه برای بررســی به این پرونده تشکر کنم، 
پرونده ای بســیار مهم و پراهمیت که فردی نزدیک به ۳ میلیارد دلار از اموال و 
منابع عمومی را استفاده کرده که اکنون این رقم به قیمت روز بیشتر شده است.
وی افــزود: دولت در این باره هر کمکی برای بازگردانــدن این منابع به خزانه 
عمومی انجام می دهد و با قوه قضائیه مســاعدت و همکاری داشــته و خواهد 
داشــت. فکر می کنم آن بخش هایی که برای وزارت اطلاعات مکشوف است 
را ایــن وزارتخانه می تواند در قالب اطلاعات کافی پشــت پــرده در اختیار قوه 
قضائیه قرار دهد که شناســایی شــود چطور یک نفر می تواند چنین رقم بسیار 
بزرگی را در اختیار داشته باشد. نوبخت در ادامه گفت: دولت در هر موردی که 
قوه قضائیه نظر داشته همکاری می کند ضمن آنکه از ابتدا پیشگام این اقدام 
بوده تا ابعاد این فســاد بزرگ روشن شود و مردم منتظر اقدام قاطع قوه قضائیه 

برای بازگرداندن این منابع به خزانه عمومی هستند.
ســخنگوی دولت همچنین در پاسخ به ســوال مجدد یکی دیگر از خبرنگاران 
مبنی بر اینکه رئیس قوه قضائیه مطرح کرده که طبق گفته بابک زنجانی برخی 
از پول ها به ســتاد انتخاباتی روحانی داده شده است،  گفت: چنین صحبتی را 
نشــنیده ام اما همواره دولت در این پرونده مطالبه گر بوده و بر ضرورت پیگیری 
و برگرداندن اموال و دارایی مردم مصر بوده است. اکنون این پرونده در اختیار 
قوه قضائیه است و انتظار می رود هرچه سریع تر رسیدگی و تعیین تکلیف شود.
نوبخت همچنین تأکید کرد: قوه قضائیه از اســتقلال کافی برخوردار اســت. 
تقاضای ما این اســت که هــر ادعایی را بابک زنجانی مطرح کرده رســیدگی 
شــود و نتیجه آن اعلام و مطرح شود. ما آمادگی داریم هر نوع اطلاعات را به 

دستگاه قضا ارائه کنیم.

 قوه قضاییه به سوال هایی که 
در اذهان عمومی پیش آمده پاسخ دهد

نوبخت در پاســخ به سوال یکی دیگر از خبرنگاران درباره پرونده بابک زنجانی 
و اینکه در حال حاضر ســه سال از مطرح شدن این  پرونده می گذارد اما هنوز 
به ســرانجام قطعی نرسیده اســت ضمن اینکه مطرح شده وزارت اطلاعات و 
وزارت امور خارجه نیز باید بررسی های لازم را انجام می دادند گفت:  در خصوص 
این پرونده با قبول مســئولیت از سوی دولت یازدهم این شخص دستگیر شد، 

پیگیری دولت هم بود و مجدانه دنبال می کرد و به دفعات مقامات قضایی هم 
موضــوع را دنبال کرده اند. وی تصریح کرد: در مورد اقداماتی که انجام شــده 
ما همیشــه مطالبه گر بودیم و هر تخلفی که صورت بگیرد کوچک یا بزرگ باید 
پیگیری شــود. این که چطور برای یک فرد پرونده تشــکیل شده و او به عنوان 
نفر اصلی مطرح اســت و آیا چنین فردی آنقدر توانایی داشــته که ۷/۲ میلیارد 

دلار ارز از کشور را در دست گیرد و چنین فسادی رخ دهد؟
سخنگوی دولت همچنین اظهار کرد: از قوه قضاییه انتظار می رود که با دقت و 
تلاش بیشتر این پرونده را دنبال کنند و تمام سوال هایی را که از اذهان عمومی 
پیش آمده پاسخ داده و روشن شود. نوبخت افزود:  فراتر از اینها، مسئله اعدام 
یک فرد، مشکل مردم را حل نمی کند و او باید هر مجازاتی است بکشد اما باید 
منابع ارزی ملت به خزانه بازگردد. وی درباره اینکه آیا وزارت خارجه و اطلاعات 
در این باره پیگیری داشتند گفت: ما باید این درخواست را داشته باشیم ببینیم 
چــه کاری باید وزارت خارجه و یا وزارت اطلاعات انجام دهد که نداده اســت. 
اینها باید حتما روشن شود. انتظارمان این است که با مصداق هم روشن شود.
نوبخت تاکید کرد:  دولت برای برخورد با این فســاد بزرگ و مبرهن بسیار مصر 
است و امیدواریم قوه قضاییه رسالت و ماموریت تاریخی خود را در برابر دیدگان 
ملت که همه منتظرند انجام دهند. وی در پاســخ به ســوال دیگری مربوط به 
وضعیت صندوق ذخیره فرهنگیان که ۸۰۰۰ میلیارد از دارایی های فرهنگیان 
مســئله اصلی این صندوق اســت، گفت: این پرونده نیز توسط ضابطین قوه 
قضاییه در حال رسیدگی است و به صورت کامل باید به قوه قضاییه اطلاعات 
لازم داده شود و انتظار داریم بدون هیچ گونه اغماض و در جهت حفظ حقوق 

فرهنگیان با هر کسی که این تخلف را انجام داده برخورد قانونی شود.
سخنگوی دولت در ادامه نشست خبری خود در پاسخ به سوال دیگری درباره 
اینکه برخی شــبکه های خارجی عنوان کردند که بابک زنجانی مبالغی از پول 
خود را در انتخابات ریاســت جمهوری خرج کرده اما نگفته اند در کدام دوره و 
برای چه کسی اظهار کرد: پرونده بابک زنجانی در قوه قضاییه در حال بررسی 
است. همه اینها قطعا بررسی می شود. مسائل مالی آقای روحانی شفاف است؛ 
لذا قوه قضاییه حتما بررسی می کند که این مسئله چه بوده و در کدام دوره بوده 

است. اگرچه که باید دید آیا این ادعا درست است یا خیر.

چرا به وضع اقتصادی خوش بین نباشیم؟
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این پرســش که برخی کارشناسان 
وضعیت اقتصادی را مناسب نمی دانند اما آقای روحانی در آخرین گفت وگوی 
تلویزیونی خوش بین بودن به شــرایط را مطرح کرده است اما چطور باید به این 
شرایط خوش بین بود، گفت: چرا خوش بین نباشیم؛ وقتی شاخص تورم در سال 
۹۲ قدرت خرید مردم را نشان می دهد بالای۴۰ درصد بود و امروز به بیش از ۷ تا 
۸ درصد رسیده نشان می دهد که کار دشواری انجام شده است. رشد اقتصادی 

آن زمان نزدیک منفی ۷ درصد بود و امروز بر اساس آمار رسمی مرکز آمار ۶.۵ 
درصد و بانک مرکزی ۷.۵ درصد شده که نشان دهنده انجام سرمایه گذاری ها 
و تکمیل طرح های نیمه تمام است. وی افزود: تا چندی پیش بازار ارز نیز ثبات 
داشــت که ان شــاءالله در آینده نزدیک نیز به ثبات می رسد. با چنین اقداماتی 
چرا نباید خوش بین باشیم وقتی که بر اساس شاخص های رسمی بانک های 
جهانی و صندوق بین المللی پول ایران در خاورمیانه از اقتصاد باثبات برخوردار 

است؟ باید حتماً به این ظرفیت ملی خوشبین باشیم.

رد صلاحیت روحانی حرف پوچ و بی ربطی است
در ادامــه خبرنــگاری از نوبخــت پرســید اصولگرایــان تنــدرو در محافــل و 
رسانه هایشان بحث رد صلاحیت آقای روحانی را مطرح می کنند که ایشان نیز 
شب گذشته در گفت وگوی تلفنی درباره احتمال کاندیداتوری سکوت کرده اند، 
ارزیابی شــما در این باره چیست؟ نوبخت در پاسخ گفت: آقای روحانی سکوت 
نکرد بلکه به سوال درباره کاندیداتوری اش پاسخ داد و گفت که الان این موضوع 
از نظر زمانی وجهی ندارد که اعلام شود چه اینکه اگر می گفتند می خواهد در 
انتخابات کاندیدا شود آنگاه هر صحبتی را مطرح می کرد در قواره کاندیداتوری 
ریاســت  جمهوری ارزیابی می شــد. اکنون کار برای کشــور زیاد است و زمان 
انتخابات نیز مشــخص است و حتی می توان در آخرین روز ثبت نام،  ثبت نام را 

انجام داد. ان شاءالله منتقدان نیز حمایت می کنند.
وی دربــاره موضــوع رد صلاحیت روحانی، گفــت: رد صلاحیت حرف پوچ و 
بی ربطی اســت و ضرورت ندارد ذهن جامعه را درگیر کرد. نوبخت در پاســخ به 
پرسش دیگری درباره اینکه برخی منتقدان معتقدند منشور حقوق شهروندی 
تنهــا وجهه انتخاباتی دارد و ارتباطی به دولــت ندارد، گفت: طبق اصل ۱۱۳ 
قانون اساســی رئیس جمهور دومین مقام رســمی کشور و یا اولین مقام بعد از 
رهبری به عنوان مســئول اجرای قانون اساسی است. در بحث قانون اساسی 
حقوق شــهروندان مــورد توجه قرار گرفتــه و از وظایف رئیــس جمهور نیز به 
رسمیت شناختن حقوق شهروندی است. آقای روحانی این موضوع را به همه 
دســتگاه های دولتی اعلام و مطالبه کرده که همه همت خود را صرف اجرای 
این منشــور و احقاق حقوق شــهروندان کند. وی افزود: به رسمیت شناختن 
این حقوق که برگرفته از اسلام ناب و قانون اساسی است سند افتخاری برای 
نظام محســوب می شود و باید همه مطالبه گر آن باشیم چون اکنون در جهان 
گروه های تروریســتی و تکفیری، وهابی  و داعش چهره خشن و نادرستی را از 
اسلام معرفی می کنند. اقداماتی که در کشورهای همسایه و اروپا به نام اسلام 
انجام می شــود و این تصور به وجود می آید که این اقدامات قرائتی از اســلام 
اســت. حال اینکه هیچ ربطی به اســلام ندارد. در این شرایط همه باید کمک 
کنیم که چهره دوســت داشــتنی و اصیل اسلام ناب برگرفته از موازین دینی و 

قانون اساسی را گسترش داده و تلاش نشود که این موضوع مطرود شود.

آزادیبیانرابهبهانهحفظنظاممخدوشکردهاند
علــی مطهــری نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه در طول این ســال ها حمله ها و توهین های زیــادی به خاطر حق خواهی هایش به او شــد گفت: ولی این ها هیچ 
تاثیری بر من نداشــته اســت. حمله کنندگان را دوســت انقلاب می دانم اما دوســت نادان. این نماینده عضو فراکســیون امید با بیان اینکه مدعی اصلی انقلاب امثال او هســتند اظهار کرد: 
معتقدم عده ای نااهل آمده اند و با ندانم کاری و گاه از روی هوای نفس دارند انقلاب را به انحراف می کشــانند و هر روز دایره انقلابیون را محدودتر می کنند، برخی آرمان های انقلاب اســلامی 
مثــل آزادی بیــان و حقوق شــهروندی را بــه بهانه حفظ نظام مخــدوش کرده اند. مطهری درخصــوص اینکه چرا با او برخورد نمی شــود و آیا فرزند شــهید مطهری بودن یــا نمایندگی مجلس، 
مصونیتــی بــرای او به همراه داشــته اســت، گفت: دلیلی برای برخــورد با من وجود نــدارد چون حرف های من منطبــق بر قانون و از روی نصح و خیرخواهی اســت. عــدم برخورد به 
 دلیل فرزند شــهید مطهری بودن یا مصونیت نمایندگی نیســت. شــما دیدید که با آقای صادقی، نماینده شــجاع تهران چــه برخورد بدی کردند. اصلا قــوه قضاییه قانون نظارت بر 

رفتار نمایندگان را قبول ندارد.

سیاسی
سه شــنبه 14 دی مــاه 1395

واکنش ورز

از کجا معلوم گورخوابی نتیجه سوءمدیریت ما نباشد؟
در حالی که تایید و تکذیب ها درمورد گورخواب ها همچنان ادامه دارد، وزیر بهداشت نسبت به اخبار گورخوابی واکنش 
نشان داد و گفت: این  افراد، ایرانی و انسان هستند و متاسفانه ما نقش و سهم خودمان را در ایجاد این شرایط کمرنگ 

می بینیم و این انصاف نیست.
دکتر سید حسن هاشمی در نشست معاونین اجتماعی و قائم مقام های روسای دانشگاه ها در امور اجتماعی با اشاره 
به اخبار گورخوابی در حاشیه شهریار، گفت: در هفته گذشته بحث گورخواب ها مطرح شد و گفتند که این افراد معتاد 
متجاهر هســتند. اما باید گفت این افراد ایرانی و انســان که هستند.   از کجا معلوم که این افراد به خاطر سوء مدیریت 

ما اینطور نشدند؟ متاسفانه ما نقش و سهم خودمان را در ایجاد این شرایط کمرنگ می بینیم و این انصاف نیست.
هاشمی تصریح کرد: مگر این افراد در کشور چند نفرند؟. نهایتا آنها ۴۰ تا ۵۰ هزار نفر هستند. واقعا نمی توان این افراد را ساماندهی کرد؟. متاسفانه 

می بینیم که در این جریان شهرداری تقصیر را گردن وزارت رفاه می اندازد و وزارت رفاه نیز تقصیر را به کس دیگری نسبت می دهد.
وی ادامه داد: باید بدانیم که این تصاویر و اتفاقات حاصل عملکرد ماســت و به نام نظام جمهوری اســلامی نوشته می شود. باید توجه کرد که اگر از 
روز اول این مســائل را به دســت مردم داده بودیم، تا کنون این مسائل حل شده بود. البته ما انگار از مردم هم می ترسیم و توهماتی داریم و می گوییم 
حتما کسی که می خواهد وارد این حوزه ها شود قصدی دارد و برای رضای خدا نمی خواهد و یا آنکه می خواهد وزیر یا وکیل شود و گروهی راه بیاندازد 

و در انتخابات یا تصمیم گیری های سیاسی موثر باشد. به همین دلیل است که به تناقض می افتیم.

پیگیری روز

حکم سه سال حبس برای سه کامنت
عبدالرضا داوری با بیان اینکه به سه سال حبس قطعی محکوم شده ، مدعی است که حکم جلب سیار و ورود به منزل 
برای او صادرشده و البته در مقابل این حکم مقاومتی نخواهد کرد. این فعال رسانه ای نزدیک به محمود احمدی نژاد 
در گفت وگو با ایســنا، درباره ی حکمی که برای او در روزهای اخیر صادر شــده اســت، اظهار کرد: در ســال ۹۳ من 
صفحه ای در فیس بوک داشتم که بعد از مدتی فعالیت هک و مدیریتش از دست ما خارج شد که همان موقع هم در 
سایت شخصی ام اعلام کردم. وی ادامه داد: بعد از حدود یک ماه احضاریه ای از شعبه ۴ بازرسی دادسرای فرهنگ 
و رســانه دریافت کردم و پرینتی به من نشــان دادند که به خاطر سه فقره کامنت، دادستانی علیه من اعلام جرم کرده 

بود ،این کامنت ها مصداق توهین به مقام معظم رهبری، توهین به رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام و تبلیغ علیه نظام تشخیص داده شده بود.
داوری افزود: هر چقدر توضیح دادم که کنترل کامنت ها در اختیار من نیســت و در فیس بوک افراد مختلف و ناشــناس می توانند کامنت بگذارند و 
در عین حال اگر متن های منتشر شده ی من بررسی شود مشخص است که همیشه تلاش کردم طبق قانون متن هایم را منتشر کنم و این مطالب 
با روح مطالب من سازگار نیست ، قبول نکردند. وی همچنین یاد آور شد:پرونده به شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب ارجاع داده شد که در مرحله اول قاضی 
صلواتی نقص تحقیقات را اعلام کرد و پرونده را به شــعبه ی ۴ بازگرداند که در آنجا اســتعلام  از پلیس فتا، مرکز سایبری سپاه و مرکز انفورماتیک قوه 
قضاییه صورت گرفت. داوری ادامه داد: جالب است که هنوز کامپیوتر شخصی من در اختیار پلیس فتاست. هر سه مرکز حرف من را تایید  و اعلام 

کردند که چون سرور فیس بوک در ایران نیست در فلان موضوع امکان اعلام نظر نداریم. 


